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A més a més       OPINIÓ       TecNOlOgIA       AcTuAlITAT       eNTrevIsTA       gAsTrONOMIA       És NOTÍcIA 

Manresa torna al tripartit, 
ara amb nous actors

Manresa crea un 'tripartit transversal' format per ERC, PSC i
Impulsem, que portarà les regnes de la política local els propers 
quatre anys en un pacte extrem després de trencar amb Junts

Montepio de Conductors
Tot a punt a la capital del Bages  
per celebrar sant Cristòfol amb la  
tradicional benedicció de cotxes,  
el 7 de juliol

Mireia Pintó, mezzosoprano
El Festival de Música Clàssica de Sant 
Fruitós homenatjarà Maria Callas, 
Victòria dels Àngels, Margarida Elias  
i Alícia de Larrocha

 1998 - 2023 · 25 anys
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Somewhere, sometimes

HENRIO ·
DIJOUS 13 DE JULIOL / 21 h

Jardins de la Cova de Sant Ignasi
-

PREU: Anticipada 15€ / a taquilla  18€

M A N R E S A

Baroque / Modern

ANNA URPINA ·
DIJOUS 20 DE JULIOL / 19,30 h

Santuari de la Cova de Sant Ignasi
-

PREU: Anticipada 15€ / a taquilla  18€

Moments

MANU GUIX ·
DISSABTE 15 DE JULIOL / 21 h

Parc de la Seu
-

PREU: Anticipada 19€ / a taquilla  22€

Sense saber-ho

· BERTA SALA
DIVENDRES 14 DE JULIOL / 21 h
Jardins de la Cova de Sant Ignasi
-
PREU: Anticipada 15€ / a taquilla  18€

Lar

· JUDIT
NEDDERMANN
DIVENDRES 21 DE JULIOL / 21h
Parc de la Seu
-
PREU: Anticipada 19€ / a taquilla  22€

Jo mai mai. Gira 10 anys

· JOAN DAUSÀ
DISSABTE 22 DE JULIOL / 21h
Parc de la Seu
-
PREU: Anticipada 19€ / a taquilla  22€

entrades a WWW.SONSDELCAMI.CAT

Dovella.indd   1 24/05/2023   14:51:33



Manresa no viu bons moments. No és 
qüestió de tancar ferides o posar pegats 
de Sor Virginia. El poble no vol expli-
cacions, vol solucions. Solucions a les 
okupacions, solucions a la violència i 
delinqüència, solucions al que des del 
Govern municipal en diuen percepció 
d’inseguretat, solucions a l’atur en una 
ciutat on curiosament hi ha feina, com 
constaten empreses de treball temporal, 
i, en canvi, el nombre d’aturats està dis-
parat. Solucions a veure dia sí dia també 
com es tanquen comerços. Està molt bé 
fer el que feien els romans, o sigui fer 
vies i fer monuments, i portar pa i circ. 
Però és que aquí no hi ha ni pa ni circ. Hi 
ha el Banc d’aliments, cada dia més so-
bredimensionat. Hi ha rotondes esquifi-
des, carrers amb rajoles que s’aixequen 
i fan caure els vianants i avingudes de 
ciment on, depenent de l’equip de go-
vern, posen i treuen arbrat. No vull ser 
apocalíptica, però Manresa està en cai-
guda lliure i per pujar la nostra autoesti-
ma ho tenim pelut. Un 52 per cent dels 
possibles votants passa de la política i 
per algun motiu deu ser. Per tant, seria 
fantàstic i entenc un conte de fades que 
tots els 25 regidors s’arremanguessin 
i si, realment, tant s’estimen la ciutat, 
portessin el cor de Catalunya a brillar i a 
ser la gran ciutat que havia estat in illo 
tempore. ●

NO ANEM BÉ
Pilar Goñi Garriga
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(D'esquerra a dreta) L'equip de govern de l'Ajuntament de Manresa està format per Anjo Valentí (PSC amb 4 regidors); Marc Aloy, alcalde (ERC amb 7 regidors) i 
Joan Vila (Impulsem amb 2 regidors). El consistori, format per 25 regidors, haurà de continuar donant respostes a una ciutat de 80.000 habitants

Qui és qui a l'Ajuntament de Manresa

M
arc Aloy ha estat reelegit alcalde de 
Manresa amb la majoria absoluta que 
donen els 13 regidors del nou tripar-
tit que governarà la ciutat els pròxims 

quatre anys: ErC, PSC i la plataforma municipalista 
Impulsem. Un 17 de juny al migdia i amb molta ca-
lor, la capital del Bages va votar el nou consistori 
que governarà la ciutat en els propers quatre anys. 
En el seu llarg discurs d’investidura, a més de les 
referències als familiars, als companys de viatge a 
l’Ajuntament del passat i present, a treballadors i 
tècnics de confiança, Aloy va ser dur amb la irrupció 
de l’extrema dreta al ple de l’Ajuntament, amb el 
precedent de Plataforma per Catalunya. 

També va expressar la seva preocupació per l’eleva-
da abstenció que hi va haver a Manresa: “He entès 
el missatge”, va dir. Va justificar el pacte amb PSC 

i Impulsem. Dirigint-se a Junts, va assegurar que la 
“política és pacte. Voler pactar, voler sumar, voler 
acordar”. Va manifestar que s’havia firmat un pacte 
ambiciós i engrescador, que té molt clar que “des 
del primer moment hem de donar respostes que 
tinguin impacte directe, real i efectiu en la vida quo-
tidiana de les persones”.

Aloy es va mostrar predisposat a “recosir confiances 
que s’hagin pogut trencar”, i va citar el desapare-
gut alcalde Juli Sanclimens: “Cal parlar més amb 
els que no són dels teus que no pas amb els teus”.  
Cal destacar que els quatre alcaldes de la democrà-
cia, Joan Cornet, Jordi Valls, Josep Camprubí i Va-
lentí Junyent, així com la consellera de la Presidèn-
cia del Govern de la Generalitat, Laura Vilagrà, van 
acompanyar Marc Aloy en aquesta segona presa de 
posició de l’alcaldia manresana.

Marc Aloy Guàrdia

Arquitecte i alcalde de Manresa des 
del 2020. Militant d’ERC. Ha estat 
vinculat a entitats de la ciutat com 
Òmnium Cultural i Xàldiga. Durant 
més de deu anys va ser membre de 
l’equip de treball de la Delegació 
del Bages-Berguedà del Col·legi 
d’Arquitectes i va ser un dels funda-
dors de l’espai cultural Via Fora!

ALCALDE

Per Pilar Goñi Garriga · Foto: Jordi Biel ErC
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EquIP DE GoVErn

Mariona Homs Alsina  

Antropòloga, regidora d’Acció i In-
clusió Social (2019-2023) i directora 
general de Serveis Socials (2022-
2023). Té un postgrau en Lideratge 
institucional i gestió pública.

Montserrat Clotet Masana

Llicenciada en Psicologia i Pedago-
gia i postgraduada en Lideratge Ins-
titucional i Gestió de les Polítiques. 
regidora de recursos Humans i 
Govern obert (2019-2023). 

Pere Massegú Bruguera

Llicenciat en Ciències Econòmiques i 
Dret. Ha treballat 39 anys a l'Ajunta-
ment de Manresa, entre d'altres, en 
responsabilitats directives a Hisenda 
i Gestió Tributària i Planificació.

Pol Huguet Estrada

Llicenciat en Geografia i màster de 
Professorat. regidor de Ciutat Verda 
(2019-2023). Ha treballat de consul-
tor ambiental i professor i ha publi-
cat diversos llibres sobre itineraris.

Carles Garcia Estany

Arquitecte tècnic amb experiència 
internacional a Xile i Canadà. La dar-
rera etapa professional l’ha passat a 
Toronto formant part de la direcció 
d’obra de dues estacions soterrades.

Isabel Sánchez Pulido

Advocada, llicenciada en Dret per la 
Universitat de Barcelona i graduada 
en Direcció d'empreses per ESA-
DE. responsable del Departament 
jurídic de Restauració DIESA. 

Tània Infante Martínez

Empresària del sector de l’hosta-
leria i el turisme, ha estat presiden-
ta de la UBIC entre els anys 2017 i 
2023. Estudia el grau de Ciències 
Polítiques i Gestió Pública.

Anjo Valentí Moll

Llicenciat en Ciències Polítiques i 
Sociologia. El darrer any i mig ha 
estat regidor a l’oposició per al PSC 
al consistori manresà. Treballa a la 
Diputació de Barcelona.

Joan Vila Marta

Està cursant el grau de Ciències 
Polítiques i de l’Administració.
Ha estat membre del Comitè de 
Direcció de la Cambra de Comerç 
de Manresa i tresorer. 

Lluís Vidal Sixto orozco

Tècnic rellotger i llicenciat en Dret. 
Del 2004 al 2014 va ser secretari 
general del Bages-Berguedà i des 
del 1996 és membre del Consell 
Nacional de CCoo de Catalunya.

Mariana romero Salguero

Arquitecta tècnica (UPC) i enginyera 
de l’edificació (UPC). Ha desenvolu-
pat la seva carrera professional en 
despatxos d’arquitectes. Ha estat 
presidenta del CDIAP del Bages.

Jesús Alonso Sainz

Graduat com a arquitecte. Fou 
degà del Col·legi d’Arquitectes de 
Catalunya i conseller del Consell  
Superior d’Arquitectes espanyol. 

Regidora: Presidència /
Drets Socials i Persones Grans

Regidora: Recursos Humans i 
Govern Obert

Regidor: Hisenda / Cooperació

Regidor: Acció Climàtica / 
Educació

Regidor d'Urbanisme i Mobilitat

Regidora: Feminisme i LGTBI / 
Infància i Joventut

Regidora: Cultura i Llengua /  
Comerç 

Regidor: Seguretat Ciutadana / 
Esports i Salut

Regidor d'Indústria, Turisme 
i Coneixement

Regidor: Ocupació i Emprenedoria 
/ Acció Comunitària

Regidora de Via Pública 
i Ciutat Intel·ligent

Regidor d'Habitatge,  
Centre Històric i Llicències

ErC ErC ErC ErC

ErC ErC PSC PSC

PSC PSC IMP IMP
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oPoSICIó

ramon Bacardit reguant

Arquitecte urbanista, màster IESE.

Salva racero i Alberch

Cantant, actor, coach vocal, com-
positor, activista cultural, sommelier 
i feliç.

Jordi Trapé ubeda

Farmacèutic expert en Neurotoxico-
logia i postgraduant en Salut Públi-
ca, és professor de CFGS a l'Escola 
Joviat. Tècnic de Laboratori a  
Althaia. Regidor de Fem Manresa.

Mònica de Llorens  
Vall-llossera

Llicenciada en Història de l'Art i 
gestora universitària.

M. Lluïsa Tulleuda Lari

infermera amb postgrau en Die-
tètica i Emergències. Actualment 
treballa al Servei de Diàlisi a Althaia 
a la Unitat de l'Hospital Transfron-
terer de la Cerdanya a Puigcerdà.

Sergi Perramon

És graduat en Dret per la UoC. Va 
estudiar Ciències Polítiques a la 
UAB. Secretari general del Cercle 
Català de Negocis. 

Josep Gili Prat

Geògraf i mestre. Tinent d'alcalde a 
l'Ajuntament de Manresa i profes-
sor associat a la UAB.

roser Alegre Fontanet

Llicenciada en Sociologia i Antropo-
logia Social i Cultural. Exjugadora 
del rugby Manresa. Militant de la 
CUP Manresa i regidora de Fem 
Manresa.

Maria Àngels Curtichs  
i Monter

Ha dedicat 45 anys al món de les 
finances.

Maria Mercè Tarragó Costa

Comerciant i regidora delegada de 
Ciutat Saludable a l'Ajuntament de 
Manresa des del 2019.

Gemma Boix Pou

Advocada en actiu, va començar la 
seva militància a Acció Lila, i forma 
part d'Aamas i Acció Sindical Ba-
ges. Militant de la CUP Manresa i 
regidora de Fem Manresa. 

Immaculada Cervilla

Serà la primera regidora de la histò-
ria que representi Vox.

JxM

JxM JxM FEM

FEM Fn Fn VoX

FEM

JxM JxM JxM
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El plenari es va encetar amb la constitució de 
la mesa d’edat, amb Jesús Alonso (Impulsem), 
de 71 anys, i Sergi Perramon (Front Nacional), 
de 30. Són els que, a partir d’aquí, van dirigir 
el plenari.
Els regidors electes van jurar o prometre el 
càrrec. Pràcticament tothom va prometre. Els 

de Fem, per imperatiu legal i sotmesos úni-
cament al poder popular, han dit, i contra el 
feixisme. Els d’Esquerra van prometre treba-
llar per una Manresa pròspera, verda, justa i 
feminista, i una Catalunya lliure i republicana. 
Els de Junts per una república catalana polí-
ticament lliure, socialment justa, econòmica-

ment pròspera i territorialment equilibrada. La 
regidora de Vox “por Dios y por España”; els 
del Front Nacional per les llibertats nacionals, 
i els d’impulsem per una Manresa que “garan-
teixi el futur dels nostres fills i filles”. Al PSC 
cadascú va dir coses diferents.
Després hi van intervenir tots els grups muni-
cipals. Anjo Valentí, del PSC, va recordar els 
seus predecessors en el càrrec i els companys 
de viatge. “PSC i Esquerra hem fet un pas en-
davant per la normalització política i superar 
complexos”. 
Joan Vila, d’Impulsem, l’altre soci al govern, 
va dir que el pacte tractarà els problemes 
quotidians dels ciutadans, però “també ha de 
servir per imprimir il·lusió”. Per Esquerra va 
parlar Mariona Homs, que va insistir que “cal-
drà curar ferides". Ramon Bacardit, de Junts, 
va ser políticament correcte felicitant el can-
didat d’ERC, Marc Aloy, i va dir que “esperem 
que aquest tripartit sigui capaç de revertir la 
situació que viu Manresa. Nosaltres ho farem 
des de l’oposició”.
Del pecat de pactar amb “els del 155” en va 
parlar Roser Alegre, de Fem Manresa, i Sergi 
Perramon, del Front Nacional de Catalunya, 
que va afegir comentaris sobre la legitimitat 
del nou govern que recordaven la campanya 
del PP contra Sánchez. La regidora de Vox va 
criticar els partits majoritaris a la constitució 
del ple de l’Ajuntament de Manresa.
El plenari va durar dues hores i mitja. Ara, un 
cop constituïdes les regidories, toca encarar 
els propers quatre anys a la ciutat. ●

El plenari va començar mogut. Amb una quarantena de persones que protestaven a la plaça 
i a l’entrada de l’edifici contra el pacte del 155, en deien; amb gent que ja feia cua més de 
mitja hora abans de començar, o amb crits de feixistes als regidors del Front Nacional i Vox. 
El grup de persones concentrades a les portes de l’Ajuntament abans de començar el ple 
hi seguia un cop es va haver acabat. Els crits dels manifestants convocats per l’Assemblea 
Nacional de Catalunya persistien prop de dues hores i mitja després.
Precisament en la fotografia de família dels 25 regidors, els 3 membres de Fem Manresa es 
van negar a deixar-se retratar amb els regidors de Front Nacional i de Vox.

Ciutadans manresans contraris al pacte entre ERC, PSC i impulsem manifestant-se el 17 de juny

Foto de família amb els regidors que conformen el consistori manresà. Hi falten els tres regidoirs de Fem Manresa, que es van negar a deixar-se retratar amb regidors de 
Front Nacional de Catalunya i amb la regidora de Vox
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Joan Ignasi 
Elena García  

Conseller d'Interior 
de la Generalitat de 

Catalunya 

“Manresa tindrà la 
primera comissaria de 

proximitat aquest any” 

Per Tania Rodríguez
Foto: Govern.cat 

nascut a Barcelona, és llicenciat en dret i advocat especialitzat 
en dret administratiu, ambiental i en negociació col·lectiva. en-
tre el 2005 i el 2011 va ser alcalde de vilanova i la geltrú. del 
2012 al 2014 va ser diputat al Parlament de catalunya pel Psc i 
fundador del corrent avancem. l’any 2016 va ser escollit coordi-
nador del Pacte nacional pel referèndum i durant el judici con-
tra els presos polítics va ser portaveu de les defenses jurídiques 
d’esquerra republicana
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Les màfies de cultiu de marihuana és un 
dels temes candents avui en dia. Què pas-
sa amb els problemes legals amb els quals 
s’enfronten?
El cultiu de marihuana és un tema que preocu-
pa al sud d’Europa, ja que el clima n’afavoreix el 
cultiu i a determinades zones hi ha un problema 
amb pisos buits que el permeten. La comercia-
lització i producció de marihuana està menys 
penada al Codi Penal espanyol, que no és tan 
dur com el francès. Avui, la marihuana té un trac-
tament químic que fa que la càrrega de toxicitat 
sigui del 40 %. Una droga que no és tova, sinó 
molt contundent. Pel que fa al guany econòmic, 
estem parlant d’un espai de 50 metres quadrats 
que pot generar amb un any un benefici brut de 
600.000 euros. Com més metres quadrats, més 
moviment econòmic i més guanys fraudulents. 
Diàriament el cos de Mossos d’Esquadra des-
mantella 1 plantació ó, confisca 16.000 plantes 
i deté 5 persones. Un volum brutal. El fet dife-
rencial més reduït pel Codi Penal és un al·licient 
dissortat per plantar. Quan hi ha tants diners a 
defensar ens trobem amb més armament, perso-
nes que cauen a guanyar diners fàcils i tot plegat 
s’embruta. Cal fer canvis.

Pisos buits i okupació delinqüencial…
Una ocupació que s’ha de resoldre amb políti-
ques d’habitatge, que donin resposta a les ne-
cessitats de la gent. Les delinqüencials han de ser 
contundents. Punxar la llum té la mateixa neces-
sitat per a qui no té diners que per a qui ho fa 
servir per conrear marihuana. La manera d’aten-
dre els problemes de la gent és parlant clar. 
Cal trobar solucions, les quals passen per més 
presència, més Mossos, més investigació, més 
mitjans per investigar, barris amb més activitats 
i alternatives per a les persones vulnerables. No 
n’hi ha prou canviant el Codi Penal, cal fer més.

Estem preocupats pel tema de les viola- 
cions i agressions sexuals. Què pensen fer?
La fórmula és la mateixa. Cal resolució del cas 
i detenció dels agressors i acompanyament a 
les víctimes. També, més prevenció a l’entorn. 

Mossos ho fa en zones d’especial perill, a locals 
d’oci nocturn, il·luminar determinades zones, vi-
gilar l’entorn per part dels cossos de seguretat. 
El més complicat passa per fer moltes coses, no 
tapar-ho, sinó enfrontar-ho i resoldre els pro-
blemes perquè, si no, no conviurem bé.

L’edat d’imputació dels agressors ha de ser 
més baixa?
Baixar l’edat penal, d’acord? Però fins a quina 
edat? Treballem i protegim la víctima i minimit-
zem els delictes.

Els Mossos d’Esquadra fan 40 anys…
Tenim la voluntat de ser un país que és capaç de 
governar-se i això s’expressa, entre altres coses, 
amb el cos dels Mossos d’Esquadra. Una gran 
policia europea, orgull per al país.

I una feminització del cos…
Hem fet una reserva de places per incorporar 
dones a la base i a la direcció. Hem passat d’un 
11 per cent en el màxim comandament i estem 
al 30 per cent. Hem donat prioritat a situar la 
dona al seu lloc i ho seguirem fent.

Hi ha qui diu que no és just…
Troba normal que hi hagi un 2 per cent de 
bomberes? No respon a la societat actual. Cal 
pensar en la pressió d’una estructura patriar-
cal: coses per a homes i coses per a dones… 
Cal corregir-ho. L’any 2150 podem arribar a la 
igualtat i ens va semblar molt lluny. Cal seguir 
el signe dels temps i el grau de professionalitat 
és excepcional.

Comissaria de proximitat a Manresa. La 
primera del país. S’havia d’inaugurar a ini-
cis del 2023 i no s’ha inaugurat.
Serà la primera juntament amb la de Moià. Serà 
al nucli antic, al passeig de la República, i farà 
que Mossos d’Esquadra i Policia Local patrullin 
conjuntament. i a mi m’agrada que trepitgin i 
caminin per la ciutat i coneguin els comerciants, 
habitants… La proximitat dona seguretat i pre-
vé delictes.

Des del 2021 fins ara hi ha evolució a  
Manresa?
Sí i molt positiva. Hi va haver deteccions, 
presó per a algunes persones i han baixat els 
delictes i la percepció. Es van establir unes 
premisses i, quan vaig tornar, tot el consis-
tori estava content de com anaven les coses. 
Per a la comissaria de proximitat s’aniran afe-
gint efectius. Cada any s’incorporen uns 800 
agents de Mossos d’Esquadra i això es va  
notant.

La Catalunya Central és un territori segur?
Ho és tot Catalunya, i Manresa és una zona  
segura.

Com ha afectat el nou protocol dels Mos-
sos d’Esquadra el conjunt del país en matè-
ria de desnonaments?
Parlem de desnonaments socials. Els que te-
nen persones vulnerables i són pisos de grans 
tenidors. En aquest cas, cal que la nostra in-
tervenció sigui la mínima possible. Cal posar 
en contacte els ajuntaments amb Serveis So-
cials, amb mediació, amb el propietari i trobar 
solucions consensuades fent complir el que 
la llei exigeix. Això ha fet que la intervenció 
d’ordre públic en els desnonaments sigui del 
23 per cent menys del que era i això és posi-
tiu. La presència d’ordre públic respon a te-
mes d’ordre públic. La persona més afectada 
del desnonament és el desnonat, però per a 
un mosso d’esquadra és molt dolorós.

Ja som a l’estiu, com es presenta la campa-
nya d’incendis?
Millor del que pensàvem a l’abril i maig, però 
també delicada. No podem pensar que perquè 
ha plogut durant unes setmanes la prevenció i 
precaució deixen de ser importants. 9 de cada 
10 incendis són provocats intencionadament 
o per imprudències humanes. El nostre com-
portament al bosc és molt important i cal una 
crida a la responsabilitat i necessitem ser molt 
prudents. Gaudim de la natura, però no provo-
quem desgràcies. ●

///  9 de cada 10 incendis són provocats intencionadament
o per imprudències humanes. Fem una crida

a la responsabilitat i la prudència  /// 
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E
ntre les 14 associacions de ve-
ïns del Bages, 11 de les quals de 
Manresa, han creat una coopera-
tiva funerària. És la primera de tot 
l’Estat. La iniciativa recull l’herèn-

cia de la tasca que, des de fa 40 anys, ja fan 
les associacions de veïns. Cada soci paga 
una quota —de la qual s'haurà de concre-
tar el preu i si serà mensual o anual— i, el 
dia que mori, la resta de socis es fan càr-
rec de l’enterrament. La cooperativa, que 
es dirà recer, també oferirà altres serveis 
com l’acompanyament al dol, testaments o 
serveis funeraris per a mascotes, entre d’al-
tres. Es preveu posar-la en marxa a finals 
d’aquest 2023.
Fa dècades que les associacions de veïns, 
de manera independent, ja tenen aquest 

servei. Cada soci paga uns diners quan algú 
del barri mor i entre tots fan front a les 
despeses del funeral. Però el problema és 
que, en la majoria de barris, cada cop hi ha 
menys socis, els que hi ha tenen una edat 
avançada i costa captar-ne de joves. Tot 
plegat, segons explica Toni Erro, president 
de la Federació d’Associacions de Veïns de 
Manresa, posa en perill la viabilitat d’aques-
tes iniciatives. “No va en detriment de les 
persones que estan en vocalies d’enterra-
ment. 19 barris estan federats i 16 estan 
donant aquest servei. Entre les persones 
sòcies, quan hi ha un difunt, es reparteix 
el cost de l’enterrament”. recer respon a la 
demanda de les entitats veïnals. No hi en-
tren socis nous i cada cop costa un xic més. 
recer enfortirà el servei, per integrar-lo, 

Per Pilar Goñi
Fotos: Jordi Biel

la cooperativa Recer oferirà un servei integral i de gran qualitat mirant bé les quotes. un servei destinat a endreçar les problemàtiques familiars davant els enterraments

Quin preu té morir-se al Bages?
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unificar-lo i buscar una fórmula jurídica que 
mancomuni els serveis amb un professional, 
que es cuidarà de tot l’aspecte tècnic. Una 
de les mancances de les vocalies a les asso-
ciacions de veïns és la fórmula jurídica.
Per això, s’ha optat per crear una coopera-
tiva entre totes. La llei que regula les asso-
ciacions de veïns diu que poden fer el que 
vulguin excepte el que està reservat a mú-
tues i asseguradores en l’aspecte d’enterra-
ments. No és il·legal, però és una escletxa 
legal molt dèbil. No es poden fer fons de 
reserva. i cada cop hi ha menys socis. Per 
tant, no se’n garanteix la viabilitat econò-
mica. A més, no hi ha relleu. La cooperati-
va resol aquests problemes. “Pensem que 
és la fórmula que millor ens permet seguir 
el llegat”, subratlla Erro. De moment, ja hi 
ha implicades 11 associacions de veïns de 
Manresa, una de Sallent, una de Cabrianes 
i una de Balsareny.
Segons Erro, “recer permet ajuntar-nos 
tot i créixer amb professionalitat, generant 
fons de reserva i, per tant, en un futur que 
no hi hagi problemes”.
El que no és clar és el cost de cada soci a re-
cer. “Si portem un servei integral i de gran 
qualitat caldrà mirar-ne molt bé les quotes, 
tema que encara estem treballant. La seu 
serà a la Federació d’Associació de Veïns a 
la Font dels Capellans. Competirem al mer-
cat i cal complir unes normatives que se’ns 
exigiran, però que quedi clar que serà una 
cooperativa, sense lucre i just per cobrir, 
pagar els enterraments i reinvertint a la co-
operativa perquè els socis cada cop paguin 
menys”, diu Erro.
Erro subratlla que la cooperativa vol anar 
més enllà i oferir serveis relacionats “amb 
una mica més de profunditat”. De fet, l’han 
anomenat cooperativa d’acompanyament 
veïnal perquè volen oferir altres serveis 
com, per exemple, el d’acompanyament al 
dol. La cooperativa té un potencial de fins a 
12.000 socis. La previsió és que es posi en 
marxa a finals d’aquest any. Queda encara 
molt per definir, com, per exemple, el for-
mat que es portarà a terme per avisar un 
per un els socis dels diferents barris.
Caldrà saber quin serà en un futur el paper 
dels socis a les associacions de veïns, quan 
moltes de les persones associades hi són 
pel servei d’enterrament.
“El moviment veïnal ofereix el servei que 
necessiten les persones del barri?”, es pre-
gunta Erro. ●

Parlem amb...
Hem volgut parlar amb professionals i, en concret, amb Xavier 
Poch de l’empresa Mèmora per saber el cost d’un enterrament.
 

Quant val de mitjana un 
enterrament? 
En primer lloc, caldria expli-
car que un 78 % de les fa-
mílies que atenem a les nos-
tres instal·lacions ja tenen 
coberta la despesa funerària 
per part d’una companyia 
d’assegurances o bé els 
prestem el servei de manera 
gratuïta si poden acreditar 
una manca de recursos per 
fer-hi front. En segon lloc, 
caldria aclarir que la despesa 
que destinen les famílies al 
servei funerari, que de mitja-
na és d’uns 3.300 euros, es 
compon de tot un seguit de 
productes i serveis que en 
funció de les seves necessi-
tats tria cadascuna d’elles, 
i que prop del 50 % d’una 
factura funerària correspon 
a conceptes vinculats a ter-
ceres persones com ara des-
peses de floristeries, cemen-
tiris, crematoris, esqueles, 
etc. als quals cal afegir l’IVA. 

Precisament, amb referència a l’impost de l’IVA, cal comentar que l’any 2012 es va 
incrementar del 8 % al 21 % el tipus impositiu dels serveis funeraris, una pujada 
que el sector reclama fa molts anys que es retorni, com a mínim, a l’escenari previ al 
2012. Malauradament al nostre país el transport de viatgers i l’hostaleria per a vius 
estan gravats amb un 10 %, la sanitat per a vius està exempta d’impost, mentre que 
pel que fa a serveis assimilats però vinculats als nostres difunts aquests conceptes es 
graven amb un 21 % d’IVA.
 
És molt diferent un enterrament ‘habitual’ que una incineració?
No hi ha diferències gaire significatives. Bàsicament, depèn de si es requereix l’adqui-
sició o el lloguer d’un sepultura, ja que, si la família no disposa d’una unitat d’enter-
rament, llavors el cost pot fer variar de manera significativa la seva despesa global. 
Precisament i davant de l’augment que està tenint l’elecció de la cremació davant de 
la inhumació, ja estem pràcticament al 50 %, des de Mémora, i, en disposar d’instal-
lació de crematori pròpia, estem fent un esforç per equiparar ambdues alternatives 
quant a despesa per a les famílies i que la diferència no sigui rellevant.  
 
És més car a Manresa que a les poblacions del voltant?
Tornant novament al concepte de despesa que hi destinen les famílies, no trobem 
diferències gaire significatives. Més aviat depèn més de condicionants socioculturals 
del mateix difunt o de la família que d’altres possibles qüestions.
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Mireia Pintó, mezzosoprano

mireia Pintó va cursar estudis de solfeig i piano al conserva-
tori de música de manresa i va completar la seva formació 
a itàlia i França. el seu debut en l’òpera professional el va 
fer al teatro de la zarzuela de madrid, amb La Cenerentola, 
de rossini. el seu repertori inclou els gèneres òpera, oratori i 
lied. actualment és professora de lied i cant a l’esmuc i res-
ponsable del Festival internacional de música clàssica que se 
celebra des de fa 29 anys a sant Fruitós de Bages. i des de fa  
8 anys al monestir de sant Benet de Bages.

Per Eli Pagan
Foto: Mireia Pintó
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Quin és el primer record de la música a la 
seva vida?
És difícil definir el moment. Vaig començar de 
molt petita al Conservatori de Manresa. Els meus 
germans ja hi anaven. Em va agradar aquell món. 
Primer el piano, la veu i després més formació a 
Barcelona i d’altres països. 

Hi havia tradició familiar?
El meu pare era químic. La meva mare havia can-
tat i van suggerir als meus avis que anés a estu- 
diar cant. Però era d’Agramunt i semblava que no 
era gaire adient que es traslladés a Barcelona. Ella 
sempre ho ha portat dins. El meu germà va fer 
guitarra.

Del piano al cant…
Solfeig, totes les assignatures que comporta… 
Amb dues grans professores, com Filomena 
Comellas i Josefina Alabedra. Crec que ens van 
posar la llavor per seguir endavant. Molt peda-
gògic i musical, molt nivell. Amb conjunt coral, 
el professor Josep Maria Vilà em va dir que em 
plantegés fer els estudis de cant i així va anar ve-
nint tot. Quan et professionalitzes tries i jo vaig 
triar cantar.

Quan va decidir fer els estudis superiors?
Vaig començar amb Margarida Sabartés al Con-
servatori de Manresa. Una època preciosa. Quan 
la professora va decidir no seguir a Manresa vaig 
continuar a Barcelona, després a València i des-
prés a París.

Va buscar professors concrets?
Cadascú estableix les seves prioritats. Per a mi, era 
molt important la persona amb qui volia estudiar. 
Per la seva trajectòria com a cantant i pedagoga. 
Volia saber si m’hi podia entendre. Amb la Mar-
garida va ser fantàstic i també les persones amb 
qui vaig continuar aprenent.

Exigència, esforç, constància…
Es necessita tot, molta perseverança, sacrifici… 
moltes hores del temps i de la vida. Però és voca-
cional i aquí ja no hi ha sacrifici. Quan ets jove, has 
de controlar les hores que surts, el que fas… és 
un treball solitari i personal, molt rigor, autocrítica 
i no deixar-te d’exigir. Treballes amb una part del 
cos que envelleix i t’hi has d’anar adaptant amb 
un aprenentatge continuat.

Com es dona a conèixer en aquest món?
Concursos perquè membres del jurat, programa-
dors, directors d’orquestra t’escoltin, fent audici-
ons perquè sàpiguen que existeixes i et coneguin. 

Guanyant el Premi Ciutat de Manresa en l’any en 
què es va dedicar al cant i d’altres guardons. Vaig 
fer molts recitals i amb orquestra simfònica.

El debut?
Va ser a Madrid, amb La Cenerentola, de rossini, 
dirigida per Antoni Ros Marbà. Va ser una il·lusió 
molt gran i una certa inconsciència de la magni-
tud del que significava. Molts assajos. En perspec-
tiva veus que va ser una feina molt exigent, amb 
una ària molt delicada al final de l’òpera…. Vaja, 
molta entrega i exigència per fer-ho tan bé com 
pogués.

I fa una parada a Rússia…
Joventuts Musicals de Barcelona em va propo-
sar fer uns recitals a Rússia. Era el 1991 i era un 
moment en què no se sabia el futur. Era amb la 
Bibiana Salisi com a pianista. Era un país que des-
coneixíem. Aquell estiu hi va haver una moguda 
molt forta al país i pensava que no hi aniria. En el 
darrer concert va venir un professor del Conserva-
tori Tchaikovsky de Moscou i també van venir de 
l’Ambaixada espanyola i em van convidar a fer un 
concert, i per abaratir despeses van concretar que 
fos un pianista rus. Com que l’acabava de conèi-
xer i el prestigi del centre el coneixia, vaig pensar 
que podria ser amb qui féssim els concerts. i… 
uns dies abans vam començar a treballar amb el 
Vladislav Bronevetzky, ens vam conèixer personal-
ment i fa 31 anys que estem junts.

I la relació va ser a distància?
Sí, durant tres anys ens comunicàvem per telèfon. 
No existien les xarxes ni l’skype. Ens vam adonar 
que la nostra relació valia la pena. Ens vam casar 
i durant un any cadascú vivia a la seva ciutat. Jo 
a Manresa i ell a Moscou. Plantejar-nos viure a 
Rússia era incert. Jo tenia molta feina aquí i al final 
ens vam decidir per quedar-nos al Bages.

Parla rus?
Sí, és un idioma molt bonic. Però parlàvem en an-
glès. Al final ell va aprendre català i jo rus. 

Compartir feina diuen que és complicat…
Doncs no. Ho compartim tot. Ell i jo som pro-
fessors de l’ESMUC. Compartim dies i horaris. 
Assagem junts. Ell en piano i jo en cant. Fem els 
nostres recitals conjuntament o per separat. Cap 
problema, mai.

La disciplina de l’esforç la inculca als alum-
nes?
Diguem que no està de moda l’esforç i està deva-
luat. Per a mi és obvi i per a moltes generacions, 
però, ara, l’objectiu el tenen clar però el trajecte 
d’acostar-s’hi no sempre és clar perquè el sistema 
no va per aquí. Sembla que tot ha de ser fàcil i 
feliç i també fa feliç estudiar un passatge i a través 
de l’esforç assolir el nivell. Són reptes que valen 
la pena. Tot ha de ser al moment i no. L’artesa-
nia vocal vol dir concentració amb treball laboriós 
i temps. A vegades, a les noves generacions els 
costa entrar-hi. Una bona feina és un bon resultat 
però a mitjà i llarg termini. Anem fent i arribarà.

Ja fa 29 anys del Festival de Música Clàssi-
ca de Sant Fruitós de Bages. Constància per 
portar-lo a terme…
Va venir arran d’una idea del meu pare, que em va 
dir “per què no feu un concert a Sant Fruitós, que 
ara no s’hi fa res”. Vam parlar amb l’Ajuntament 
de Sant Fruitós i es va programar el 14 d’agost. Va 
ser a l’església de poble i hi havia gent al carrer. i 
vam dir de repetir l’any següent amb dos concerts 
i, de nou, gentada. I, a partir d’aquí, neix el Fes-
tival amb quatre concerts, cada dijous de juliol. 
i ens van demanar que el Vladi i jo hi actuéssim 
cada any.

Què tindrem aquest 6, 13, 20 i 28 de juliol al 
Monestir de Sant Benet?
El trompetista de Navarcles Cesc Badia, que el  
6 de juliol compartirà escenari amb el quartet de 
saxòfons Kebyart. El 13 de juliol, el segon concert, 
que estarà dedicat als “Quartets vocals amb pia-
no”, estarà protagonitzat per Marta Mathéu, so-
prano, jo mateixa, el tenor de Sallent roger Padu-
llés i el baríton Joan Martín-Royo, acompanyats al 
piano per Jordi Domènech, i interpretarem obres 
de Guastavino, Brahms, Schumann i Schubert. 
El 20 de juliol, el pianista Vladislav Bronevetzky, 
al costat de l’orquestra de Cambra Terrassa 48, 
amb Quim Térmens com a concertino director. I 
per acabar el festival, el 27 de juliol la soprano Ra-
quel Lojendio, amb la pianista Irene Alfajeme, farà 
homenatge a les sopranos Maria Callas, Victòria 
dels Àngels i la manresana Margarida Elias en el 
centenari del seu naixement. ●

El meu pare em 
va dir : "Per què 

no feu un concert a 
Sant Fruitós? 

Mai s'hi fa res"
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Quan la Mireia em 
tallava el cap! 

S
i voleu que us ho digui, no recordo quan 
vaig conèixer la Mireia Pintó. Crec que pri-
mer la vaig sentir cantar en algun concert 
—abans que jo comencés la meva carrera 

com a cantant—, ens devíem veure i saludar en 
múltiples assajos generals o concerts, fins que fi-
nalment vam coincidir tots dos en el repartiment 
del Giulio Cesare, de Händel, al Liceu, on ella em 
tallava el cap rapat al zero nit rere nit. Si no m’er-
ro, crec que va ser llavors quan vam començar una 
relació que ens ha anat ajuntant com a intèrprets, 
com a veïns —ella a Manresa, jo a Vic, tots dos 
de la Catalunya de fora de Barcelona— o com 
a persona en la qual, francament, sempre hi he 
pogut confiar i amb qui he pogut comptar. Po-
ques persones estan tenint una carrera tan seriosa 
com la de la Mireia i aquesta seriositat i aquest 
compromís amb la feina de músic, d’intèrpret i de 
professora l’han feta imprescindible a moltes tem-
porades de teatres d’òpera i auditoris, de festivals, 
d’escoles i cursos de formació i, a més, l’han erigi-
da com a ànima i motor de festivals com el de Sant 
Fruitós. Aquesta confiança m’ha portat d’haver de 
trucar —i abusar-ne— a la Mireia tant en aspec-
tes musicals com pedagògics, com d’organització 
de concerts, però també en moments difícils en la 
nostra professió com la guerra d’Ucraïna, que va 
afectar la família de la Mireia d’una manera direc-
tíssima, la meva retirada de la professió de can-

tant —justament aquí a Manresa—, la catàstrofe 
de la pandèmia que ara necessitem oblidar però 
que va esborrar tota la professió artística del mapa 
amb unes seqüeles que encara ara es fan notar. 
Gràcies, Mireia, per ser-hi sempre! ●

Jordi Domènech
Compositor i contratenor

COM GESTIONAR ELS SEUS RESIDUS PERILLOSOS DE FORMA INTEGRAL, RESPONSABLE i EFICIENT

Centre de Gestió Medioambiental, SL · www.ecocgm.com · 931 310 067 · info@ecocgm.com

METAL·LURGICS AUTOMOCIÓARTS GRÀFIQUES MAQUINARIAPLÀSTICSQUÍMICSTEXTILS

DONEM SOLUCIONS ÒPTIMES I PERSONALITZADES QUE SIGUIN  BENEFICIOSES 
PER AL MEDI AMBIENT  DE FORMA ACREDITADA,  COMPETITIVA I SEGURA
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29è Festival de Música Clàssica 
de Sant Fruitós de Bages
A les portes del trentè aniversari, tot està a punt al Monestir de Sant Benet de 
Bages per encetar aquest dijous 6 de juliol el 29è Festival de Música Clàssica 
de Sant Fruitós de Bages Memorial Eduard Casajoana. Seran quatre concerts, 
els dijous 6, 13, 20 i 27 de juliol.
Dins del cartell i com també és costum hi ha un jove artista emergent. En 
aquest cas, es tracta del trompetista de Navarcles Cesc Badia, que el 6 de 
juliol compartirà escenari amb el quartet de saxòfons Kebyart. Junts inter-
pretaran, sota el títol “A Piacere”, un repertori amb obres de Bach, Mozart, 
Widmann, Pérez-Villegas i Badia.
El 13 de juliol, en el segon concert que estarà dedicat als “Quartets vocals 
amb piano”, estarà protagonitzat per Marta Mathéu, soprano, la mezzoso-
prano santfruitosenca i ànima del festival Mireia Pintó, el tenor de Sallent 
Roger Padullés i el baríton Joan Martín-Royo, acompanyats al piano per Jordi 
Domènech, on interpretaran les obres de Guastavino, Brahms, Schumann i 
Schubert. El 20 de juliol, el pianista Vladislav Bronevetzky en serà el protago-
nista, i interpretarà el “Quart concert per a piano de Beethoven” al costat de 
l’orquestra de Cambra Terrassa 48, amb Quim Térmens com a concertino 
director. També es podran sentir obres de Haydn i Mendelssohn en el mateix 
concert.
I per acabar, el 27 de juliol, la soprano Raquel Lojendio tancarà el festival 

acompanyada per la pianista Irene Alfajeme, en què interpretaran obres 
de Puccini, Verdi i Mozart… en homenatge a les sopranos Maria Callas, 
Victòria dels Àngels i la manresana Margarida Elias en el centenari del seu 
naixement. ●

Més de 500 persones s'apleguen cada dijous de juliol als concerts a Sant Benet

M
ón Sant Benet
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La VII edició del premi Barcelona 
Sustainable Tourism ha reconegut 
amb un accèssit les bones pràcti-
ques en l’eix de la sostenibilitat del 
patrimoni cultural, natural i de les 
tradicions del projecte turístic Ca-
mins de la Séquia. 
 Els premis Barcelona Sustainable 
Tourism són una iniciativa conjun-
ta de Turisme Barcelona i del Bu-
siness With Social Value per crear 
un espai de reflexió, coneixement 
i negoci per al sector turístic amb 
l’objectiu que tots plegats contri-
buïm que el nostre planeta sigui 
més social i sostenible alineat amb 
els oDS 2030. Es concedeixen a 
empreses o entitats que desta-
quen en algun dels tres eixos: sos-
tenibilitat ambiental, sostenibilitat 

social, accessibilitat i defensa del 
patrimoni. 
El projecte Camins de la Séquia és 
el projecte turístic que el Parc de la 
Séquia ha creat per organitzar les 
propostes relacionades amb el pa-
trimoni de la Séquia, tant al llarg 
del canal principal com dels recs 
secundaris del terme de Manresa. 
Camins de la Séquia disposa de 
web propi: www.caminsdelase-
quia.cat i proposa descobrir la 
Séquia al públic a qui li agrada 
caminar tranquil·lament i conèixer 
el patrimoni cultural i natural de 
la zona. organitza les propostes 
en senderisme autoguiat, de dos 
o tres dies, i itineraris guiats de 
mig dia o d’un sencer per a petits 
grups. ●

El Campus Gospel de rajadell 
torna aquest juliol amb un cartell 
amb múltiples atractius en què 
es fusiona flamenc i gospel, i que 
programarà un concert amb un 
dels cors nòrdics més reconeguts 
per potenciar l’espectacle de clo-
enda dels Esclat Gospel Singers 
amb un paper protagonista per a 
les persones apuntades als tallers.
El concert inaugural serà el diven-
dres 7 de juliol a les 22 h i por-
tarà fins a rajadell el grup one 
Nation, un dels cors suecs més 
reconeguts, liderat pel director 
Jonas Engström, que reuneix una 
vintena de cantants, a cavall entre 
la música afroamericana i la tradi-
ció coral sueca. El segon concert, 
que serà el dissabte 8 de juliol a 
les 22 h, portarà fins a la plaça de 
l’Església de rajadell la fusió Gos-
pel Meets Flamenco, en què els 
artistes Paula Domínguez i Ramon 
Escalé portaran damunt l’escenari 
sons plens de força, alegria i au-
tenticitat.
L’espectacle final serà el diumenge 
9 de juliol a les 19.30 h i comptarà 
amb la intervenció dels Esclat Gos-
pel Singers i de l’Esclat Gospel Ju-

nior, que tindran les veus dels ar-
tistes Didier Likeing i Theresa Kis. 
A més, qui participi en els tallers 
programats en el marc del festival 
actuarà formant part del grup old 
Gospel School. interpretaran les 
cançons mítiques de l’àlbum Ama-
zing Grace, la gravació d’Aretha 
Franklin que es va convertir en el 
disc més venut de la història del 
gospel. “Serà una experiència 
molt especial”, comenta ramon 
Escalé, ànima del Campus. ●

ERC tindrà catorze representants 
al plenari del Consell Comarcal 
del Bages, un més que en el 
mandat anterior. La presentació 
de llistes a la majoria de pobles i 
l’obtenció de regidors a tots han 
propiciat que el mandat a l’ens 
comarcal pugui ser, fins i tot, 
més plàcid que l’anterior (que ho 
ha estat molt). La majoria abso-
luta se situa en els disset repre-
sentants. Les nou conselleries 
comarcals que tenia Junts han 

passat a vuit i la que perd l’ha ca-
pitalitzat el PDECat. El PSC man-
té els sis consellers, la CUP en 
tindrà dos i els Comuns, un. La 
important victòria de Gent fent 
Poble a Sant Fruitós li ha atorgat, 
també, una cadira al Consell Co-
marcal.
ErC podrà renovar l’acord amb 
Junts, o fins i tot buscar una al-
ternativa d’esquerres amb la CUP 
i els Comuns. L’aritmètica també li 
permet sumar amb el PSC. ●

Moment de recollir el guardó pel projecte Camins de la Séquia
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Guardó al projecte turístic 
Camins de la Séquia 

Rajadell torna a ser un 
Campus de Gospel

ERC tindrà 14 consellers al 
Consell Comarcal del Bages

938 720 205 · publi@els40.com
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FOC OFF ÉS UN RETRET A LES PERSONES QUE COMETEN 
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Només el 0,8 % dels graduats a 
l’Escola Montserrat de Sant Vi-
cenç de Castellet, de Formació 
Professional, continua buscant 
feina nou mesos després d’haver 
acabat el cicle formatiu. Aques-
tes són les dades del darrer es-
tudi d’inserció laboral del centre, 
a través d’una enquesta feta als 
graduats del curs 2021-2022. És 
una de les millors dades de la 
història de l’Escola Montserrat 
i s’acosta molt a l’objectiu atur 
zero que el centre es va marcar 
com a repte.
Una altra xifra de gran valor és 
que més del 31 % dels graduats 
han trobat feina a través de les 
pràctiques o la borsa de treball 
de l’Escola. A més, el 63 % dels 

alumnes que treballen ho fan en 
feines relacionades amb els cicles 
que han cursat.
Segons les dades de l’estudi d’in-
serció laboral, dels 124 graduats 
del curs 2021-2022 només n’hi 
ha 1 que busqui feina. De la res-
ta, un 37 % treballa; un 32 % 
estudia i treballa, i un 30 % es-
tudia.
Cal destacar que en els cicles 
de Grau Mitjà, un 45,5 % dels 
graduats ha trobat feina a través 
de l'Escola i un 59 % treballa en 
un lloc laboral relacionat amb el 
cicle que ha estudiat. En el cas 
de Grau Superior, un 27 % ha 
trobat feina a través de l'Escola 
i un 64% té un lloc de treball re-
lacionat amb els seus estudis. ●

Durant aquest primer tram del 
2023 han estat diverses les mi-
llores que s’han portat a terme a 
l’edifici del Teatre Kursaal de Man-
resa, que aquest febrer va celebrar 
16 anys de la seva reinauguració. 
L’estiu passat ja es va portar a ter-
me el primer dels projectes: millo-
rar el vestíbul del teatre en termes 
d’eficiència energètica. En aquest 
sentit, també s’ha canviat a led 
tota la il·luminació de la sala gran 
del Kursaal i la resta de l’edifici. 
En les properes setmanes es por-
tarà a terme la instal·lació de 40 
plaques fotovoltaiques a un dels 
terrats de l’edifici, destinades a 
l’autoconsum. 
Pel que fa a accessibilitat, van que-
dar instal·lades baranes de ferro a 
cada fila de l’amfiteatre, una mi-
llora substancial per al públic pel 
que fa a seguretat. i s’han posat 
al vestíbul línies d’encaminament 

per facilitar l’accés al teatre de les 
persones amb discapacitat visual. 
Així mateix, per a les persones 
amb pèrdua auditiva, el Kursaal 
disposa ara de 48 emissors que 
amplifiquen el so connectats dels 
micros de l’escenari. 
Una oferta que es podrà ampliar 
a tot l’aforament, 803 especta-
dors i que Basomba creu que serà 
cada cop una de les demandes 
del públic.
Just quan se celebra una xifra 
rècord en el primer semestre 
de l’any. Per situar en context 
els gairebé 60.000 espectadors 
(59.655) que han tingut els te-
atres manresans (amb el focus 
principal en el Kursaal) només 
en els primers sis mesos. Un rè-
cord de públic que supera l’an-
terior, del 2019, fins ara el mi-
llor any quant a espectadors de 
l’equipament. ●

El Monestir de Montserrat aco-
llirà els dies 12 i 13 de juliol 
la tretzena edició de l’Escola 
d’Estiu de Literatura Infantil 
i Juvenil. organitzada per la 
Universitat de Vic - Universi-
tat Central de Catalunya, en 
el marc de la seva Universitat 
d’Estiu i en col·laboració amb 
l’Abadia de Montserrat, aques-
ta edició se centrarà en les lite-
ratures del món que són pre-
sents en el nostre entorn.
Un dels elements destacats 
d’aquesta edició és que s’hi 
abordaran noves tendències en 
consum literari entre els joves, 
com el gènere manga, i l’ús de 
les xarxes socials per a la di-
vulgació de contingut literari 
adreçat a aquest col·lectiu. En-
guany, en el marc de l’Any Vall-
verdú, l’Escola d’Estiu retrà ho-
menatge a l’escriptor lleidatà.

Literatures del món en el nos-
tre entorn. Quines històries 
saben els meus companys? és 
el títol amb el qual es presenta 
el programa d’aquesta edició. 
Darrere d’aquest eix temàtic, 
l’Escola d’Estiu aprofundirà en 
el patrimoni cultural i literari 
present en la nostra societat. 
L’objectiu és conèixer i investi-
gar aquest patrimoni i analitzar 
els recursos, materials i llibres 
dels quals disposem per donar 
a conèixer, escoltar, llegir i gau-
dir de la diversitat literària del 
món amb la qual convivim. 
El programa inclou, entre al-
tres activitats, la sessió Contes 
d’arreu, en la qual el ronda-
llaire Albert Quintana aprofita 
històries i cultures d’arreu del 
món per treballar la diversitat i 
la igualtat a partir de la tradició 
oral. ●

Els alumnes de l'Escola 
Montserrat ja tenen feina

Sostenibilitat i eficiència 
energètica al Kursaal

Escola d'estiu literària per 
a nens i joves a Montserrat

Més informació:
www.umanresa.cat/servei-idiomes
T. 93 877 41 79

Millora l’anglès en

3, 2, 
Cursos d’anglès a la universitat Cursos d’anglès a la universitat 
per a joves a partir de 12 anys!per a joves a partir de 12 anys!

ANGLÈS B1 TEENSANGLÈS B1 TEENS
ANGLÈS B2 TEENSANGLÈS B2 TEENS
ANGLÈS C1 TEENSANGLÈS C1 TEENS

Inscripcions 

obertes



TU ETS 
PART DEL 
CANVI

TU ETS 
PART DEL 
CANVI

TU ETS 
PART DEL 
CANVI

TU ETS 
PART DEL 
CANVI

Al contenidor o cubell de resta posa-hi només aquells residus
que no es poden reciclar. Així farem que l’abocador duri molt més
i que es reciclin molts més materials. La resta, cap al gris!

L’abocador cada cop està més ple de deixalles que es podrien haver reciclat…

Però el canvi és possible. I ja ha començat!

Si al teu municipi es fa la recollida porta a porta, deixa la resta a la porta de casa teva el dia que toqui
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Palmera d’interior, la kèntia
la kèntia és una de les palmeres més decoratives que hi ha, gràcies a les seves llargues fulles fines arquejades. 
normalment, la kèntia sol tenir quatre o cinc fulles grans; en condicions normals, quan comença a brollar una 
nova fulla, la més vella tendeix a assecar-se. és una planta que ocupa molt d’espai, per la qual cosa només és 
apta per a llocs amplis on les fulles puguin arquejar-se sense patir fregaments 

L
a kèntia és una palmera exigent quant 
a llum. Suporta molt bé condicions de 
penombra, però es desenvoluparà millor 
en condicions de molta llum; mai sol 

directe, prefereix la llum zenital.

La kèntia és molt sensible als canvis dràstics d’ex-
posició, per la qual cosa si volem canviar-la d’un 
espai amb molta llum a un altre de penombra, 
o viceversa, caldrà fer-ho de mica en mica, 
deixant prou temps perquè la planta es vagi 
aclimatant a les noves condicions de llum. 
D’aquesta manera, evitarem el decaïment i la 
possible mort de la kèntia.

La kèntia suporta millor la sequera que els regs 
excessius. L’excés d’humitat a la terra origina 
molts problemes, que es tradueixen en taques 
a les fulles, pèrdua de color, puntes seques i 
fins i tot la mort de la palmera. En canvi, una 
manca d’aigua excessiva provoca que les fulles 
adquireixin tons groguencs.

Com la resta de plantes d’interior, la kèntia és 
exigent amb l’aigua durant el període estival, 
per la qual cosa s’han d’augmentar els regs a 
l’estiu per afavorir el creixement de noves fulles; 
a l’hivern, reduirem els regs, per evitar l’aparició 
de danys a les fulles.

La kèntia requereix temperatures tan cons-
tants com sigui possible, preferiblement al vol-
tant dels 24 ºC. No suporta els corrents d’aire, 
els quals solen causar danys irreversibles a  
les fulles. La plaga més típica a la kèntia és l’aranya 
vermella i, de vegades, la cotxinilla. L’aranya ver-
mella sol prosperar amb les altes temperatures i 
la sequedat ambiental. Una pràctica preventiva 
per evitar l’aparició d’aquestes molestes aranyes 

és polvoritzar les fulles amb aigua tèbia, especi-
alment durant els mesos d’estiu. Això ajuda al 
desenvolupament de la planta i impedeix que 
prosperi l’aranya vermella.

La kèntia és molt sensible a malalties diverses, 
sobretot associades a l’arrel i a l’excés de reg. 
Quan apareixen aquests fongs, el seu control 
és molt difícil, i la planta acaba seriosament 
afectada i eventualment mor. El tractament 
preventiu més aconsellable és no excedir-se mai 
amb el reg, especialment a l’hivern. ●

›› DUES CONSIDERACIONS

✓  En primer lloc, aquesta planta creix bella 
a interiors, elimina les toxines de l’aire i 
és molt fàcil de plantar i cuidar. A més, 
les fulles tenen una fluïdesa elegant que 
suavitza l’energia de qualsevol ambient.

✓  En segon lloc, les kènties són sensibles a 
la manca d’aigua. Els regs escassos pro-
voquen que les puntes de les fulles es 
tornin grogues i més tard marrons, fins a 
assecar-se del tot. D’altra banda, tampoc 
no toleren l’excés d’aigua.
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El Montepio de 
Conductors renova la 
junta i el seu president

A
ntoni Daura és el nou president del Montepio de Conduc-
tors Manresa-Berga. Daura substitueix en el càrrec Llorenç 
Juanola, que ha estat el màxim representant d’aquesta 
entitat els darrers anys. 

Fins ara vostè era el vicepresident del Montepio. El seu mandat 
serà continuista? 
Sí. Com bé dius, no és un càrrec que em vingui de nou. Durant els dar-
rers dos anys he estat el vicepresident de l’entitat i he treballat de costat 
amb el fins ara president, Llorenç Juanola. La Junta serà força continuista 
i amb la línia de tirar endavant els treballs ja iniciats. Sempre tenint un 
gran sentit de responsabilitat, i continuarem treballant perquè el Mon-
tepio tiri endavant. 

Quina és la tasca del president del Montepio? 
Normalment és representar l’entitat i, alhora, liderar la Junta Directiva, 
que és la que marca les pautes i el programes que es tiren endavant des 
de l’entitat. Qui fa la feina del dia a dia són els professionals que hi tre-
ballen. La feina d’un president és, bàsicament, guiar, liderar, representar 
les institucions i fer de pont entre els socis, la ciutadania en general i les 
institucions. 

El Montepio de Conductors és una entitat centenària.
Sí. Una entitat centenària, però que s’ha sabut adaptar i molt bé als nou 
temps i als canvis. Ara és una entitat solvent, molt útil per a tots els socis 
i sòcies, i amb la voluntat d’anar creixent a poc a poc. 

Quin és l’objectiu del Montepio? 
La voluntat del Montepio sempre ha estat i serà donar serveis als socis. 
inicialment va néixer en uns moments en què l’automoció tot just 
començava i es començava a fer popular. Ara afrontem un nou repte: 
el de la mobilitat sostenible i menys contaminant. Hem de ser capaços 
com a entitat de donar resposta a les necessitats que comporten els nous 
temps.  Però la tasca, en definitiva, és semblant a la de sempre: donar 
cobertura als conductors o vianants. ●

7 de juliol, festivitat 
de sant Cristòfol a Manresa

Enguany la Festa de Sant Cristòfol tornarà al format més tradicional, sense 
les restriccions derivades de la pandèmia. Tot i que la festivitat és el dia 10 de 
juliol, el programa d’actes es concentra divendres, el dia 7, amb les activitats 
següents:

DivEnDrES, 7 DE Juliol
› Missa solemne, a l’església de sant andreu, a les 12 h

›  Lliurament dels premis Sant Cristòfol 2023, a la sala d’actes del Mon-
tepio, 12.45 h. Al migdia es farà el lliurament del Premi Sant Cristòfol 
2023 als Bombers de Manresa, per la seva tasca al llarg de 170 anys 
a la ciutat de Manresa. Amb aquest premi, el Montepio vol reconèi-
xer anualment persones o organitzacions de la nostra comarca que 
hagin destacat en els àmbits de la seguretat i l’educació viària o la 
mobilitat sostenible. Seguidament es farà també un reconeixement 
a les persones associades més antigues i a la més jove, com a mostra 
d’agraïment a la confiança dipositada en el Montepio. 

›  Acte de reconeixement a les persones associades, sala d’actes Mon-
tepio, 17.30 h

   -  Acte de reconeixement a les persones sòcies amb més de cinquanta anys 
d’antiguitat, sala d’actes de Montepio.

›  Benedicció de vehicles i recaptació solidària, al carrer Jacint Verda-
guer de 19 a 20.30 h. L’acte més tradicional i participatiu de les festes és 
la tradicional benedicció de vehicles al carrer Jacint Verdaguer, amb el lliura-
ment de la medalla a tots els participants. Durant la benedicció es farà tam-
bé la recaptació solidària que cada any va adreçada a una causa diferent. 
Enguany l’import recaptat es lliurarà a l’Associació de familiars d’Alzheimer 
i altres demències. 

›  Exposició de vehicles clàssics, al carrer Jacint Verdaguer, de 17.30 
a 20.30 h

› III Premi Montepio d’Àlbum Infantil Il·lustrat. Coincidint amb la fes-
tivitat de sant Cristòfol, es convocarà la tercera edició d’aquest premi bi-
anual, amb la finalitat de potenciar la creació literària per a nens i nenes. El 
premi es convoca amb la col·laboració de Pagès editors, que es farà càrrec 
de la publicació de l’obra guanyadora. El Premi Montepio d’Àlbum Infantil 
il·lustrat vol fomentar els valors propis d’una literatura infantil de qualitat 
dins d’una societat democràtica, així com promoure la solidaritat, el civis-
me, la igualtat de sexes i generacions, el respecte cultural i la sostenibilitat 
medioambiental. Aquest premi està dotat amb 1.500 euros i l’edició de 
l’obra guanyadora per part de Pagès editors. Poden optar al premi totes 
les obres il·lustrades de temàtica lliure, però ha d’estar relacionada amb la 
mobilitat, el transport o la conducció cívica de vehicles, així com transmetre 
valors, estètics, ètics i humans, que formen part de la mobilitat i la comu-
nicació. El conte ha d’anar adreçat al públic infantil.

la nova Junta del Montepio amb el president, Antoni Daura al centre
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E
l jaspi és una varietat de quars, o millor 
dit, calcedònia, microcristal·lí, més dens. 
Pertany al grup dels òxids, amb fórmula 
Sio2. El jaspi és de procedència volcà-

nica i deu el seu color a les múltiples inclusions 
que s’han dipositat durant el seu creixement. 
Un cop polit, podem apreciar-hi una gran vari-
etat de detalls com vetes, cercles, barreja de 
colors, etc., que fan del jaspi un bell mineral. Els 
usos principals del jaspi són, bàsicament, deco-
ració i joieria.
Els principals jaciments de jaspi els trobem al 
Brasil, a l’Argentina, a Madagascar, a l’Àfrica 
en general i, pràcticament, a tot el planeta.
A la prehistòria, aquesta pedra s’utilitzava per 
fabricar eines. A França i amb aquesta fina-
litat, es pot trobar el jaspi de Bretanya o el 
jaspi de Fontmaure. A l’edat mitjana, molts 
cristians anomenaven la pedra jaspi vermell 
“pedra dels màrtirs” i la utilitzaven per dra-
matitzar la crucifixió. A més, aquesta pedra 
s’ha fet servir molt per al disseny de copes, 
la decoració d’edificis religiosos i altres orna-
ments religiosos.
Els colors en què es presenta la pedra jaspi pot 
variar entre vermell, groc, verd, negre, marró 
i molts més, però el més comú és el del jaspi 
vermell.
El nom d’aquesta pedra prové de jaspis, que 
significa ‘pedra tacada’, però, com que el color 
vermell és el més comú entre els jaspis, gene-

ralment se l’associa amb la vitalitat, l’amor, 
l’atracció, la força i la valentia, que pot ser un 
gran detall per a les persones a qui els agrada 
aquest color.
S’associa amb la força i la vitalitat que pot 
aportar cap al cos, degut a la seva duresa i als 
seus colors vermells enigmàtics.
També moltes persones que creuen en els 
seus poders energètics diuen que aquesta 
pedra funciona com a protectora de les ener-
gies negatives que provenen des d’altres 
persones, per la qual cosa és bo fer-lo servir 
com a braçalet o algun tipus de penjoll i arra-
cades tallades.En litoteràpia, la pedra jaspi és 
coneguda pels seus poders. Estaria dotada 
de poders màgics i, perquè actuessin, hau-
ríem de portar constantment el jaspi a sobre 
per equilibrar el dolor, desenvolupar la nostra 
autoestima i desenvolupar-nos internament, 
posicionar-nos i adoptar un lloc respecte dels 
altres, encara que només sigui a través de 
la comunicació. La pedra jaspi es pot portar 
amb un penjoll jaspi vermell, o amb perles que 
estan en contacte directe amb la pell, en par-
ticular un collaret jaspi paisatge o un braçalet 
jaspi vermell. El jaspi permet treballar segons 
els diferents colors que ofereix i es connecta 
directament als colors dels txakres. La sim-
bologia de la pedra és el part com a principi 
femení lunar i les tradicions afavoreixen l’obs-
tetrícia i la ginecologia. ●

Quan les pedres parlen... 
El Jaspi, que aporta força 

Curiositats

8  El jaspi paisatge: ajuda a meditar i 
desenvolupar la creativitat. 

8  El jaspi verd: ofereix harmonia i 
equilibri a qui el porta. 

8  Pedra de sang: ajuda a alleujar els 
dolors del cor i a superar les pas-
sions.

8  El jaspi vermell: té una energia 
important, especialment en la  
sexualitat femenina (alleugeriment 
del dolor, estimulació d’òrgans).

8  Jaspi Brecciano: permet que el 
trànsit funcioni millor actuant  
directament sobre el fetge, el  
pàncrees, la melsa i l’estómac. 
També pot ser usat per persones 
propenses a patir crisis nervioses.

8  Jaspi groc: actua sobre el pàncrees 
i el fetge, com el jaspi vermell, i 
també actua sobre el tracte urinari.

8  Jaspi dàlmata: ajuda a superar 
les dificultats viscudes durant la 
infància.

8  Jaspi lleopard: ajuda a purificar 
el fetge, els ronyons i el sistema 
digestiu.

8  Jaspi Mookaite: ajuda a regular la 
circulació sanguínia, alhora que 
afavoreix la producció de glòbuls 
blancs i vermells, i estimula així el 
sistema immunitari.

8  Jaspi oceànic: ajuda a recuperar la 
capacitat d’aportar suavitat, calma i 
apaivagament al cor.

8  Jaspi orbicular: aporta calma i  
serenitat, ideal per reconnectar 
amb l’interior. 

8  Jaspi policromat: és un aliat excel-
lent contra la fatiga de les tasques 
repetitives i contra el cansament. 

8  Jaspi negre: comunament ano-
menat lídies, el jaspi negre és una 
pedra molt protectora.
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F
igueres és la capital de la comarca de l’Alt 
Empordà i és el principal nucli urbà i pol 
econòmic i comercial de l’Empordà.
Els romans (que van desembarcar a la 

ciutat grega d’Empòrion el 218 aC) cap al 195-
194 aC van crear un petit nucli de població, a la 
zona baixa del terme municipal actual.
La invasió i conquesta de la península Ibèrica, que 
es va iniciar l’any 711, va arribar a l’Alt Empordà 
cap al 712. Les tropes sarraïnes haurien arribat 
de manera violenta a aquestes contrades i això 
hauria produït que bona part de la població de la 
comarca es refugiés en els boscos de les Alberes 
i de les Salines. El rei Jaume I el Conqueridor 
va prendre el 21 de juny de 1267 una decisió 
important per a Figueres: convertir-la en vila reial 
i donar-li una carta de poblament que va propor-
cionar tota una sèrie d’avantatges i privilegis als 
vilatans. De l’antiga muralla queda dempeus la 
torre Gorgot, convertida actualment en la Torre 
Galatea del Teatre Museu Dalí.

›› TrADICIonS
 ✓  Fires i Festes de la Santa Creu i Embarraca’t: 

el programa d’actes de les Fires i Festes de 
Figueres és extensíssim i comprèn música 
i balls de diferents gèneres i procedències, 
teatre, concursos diversos, fires (d’antigui-
tats, de productes alimentaris, d’artesania, 
de llibres d’ocasió, etc.), un bon grapat d’ex-
posicions i centenars d’activitats esportives 
que conviuran amb el conegut festival de 
música Embarraca’t. El dia central de la festa 
és el 3 de maig, el dia de la Santa Creu, dia en 

què té lloc l’ofici solemne i el tradicional pilar 
caminat dels Castellers de Figueres. Després 
se celebra el concurs de les Creus de Maig, un 
dels actes que origina les festes de la Santa 
Creu.

 ✓  El Festival de Jazz de Figueres és un festival 
anual de jazz que es fa a la capital de l’Alt 
Empordà. Està organitzat per les Joventuts 
Musicals de Figueres i actualment se celebra 
al Teatre Jardí i al Cercle Sport.

 ✓  El Festival Còmic de Figueres és un esdeve-
niment ideat per fer de Figueres una ciutat 
millor i del món, un lloc millor. Es tracta d’una 
programació anual basada en les arts escè-
niques, però oberta a tot tipus de propostes 
que tinguin el bon humor, la comèdia i l’ale-
gria de viure com a leitmotiv.

 ✓  Acústica: festival musical que se celebra 
a Figueres a finals d’agost i/o principis de 
setembre. L’organitza Promoartsmusic.

 ✓  Festival Figueres es MoU - Dansa i moviment, 
organitzat per l’entitat AGITART. Se celebra 
durant la primera setmana de juliol des de 
l’any 2012.

 ✓  Festicurts: festival internacional de curtme-
tratges de Figueres organitzat per ACAT.

›› quÈ PoTS VISITAr
De visita obligada, la Torre Gorgot, darrerament 
anomenada Torre Galatea, és la torre i l’edi-
fici annex situats a la Pujada del Castell, núm. 
26-28, a Figueres. Formava part del recinte 
emmurallat de la ciutat. Actualment, és un dels 
edificis del Teatre Museu Dalí. És un monument 
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Figueres, la ciutat de Dalí

declarat bé cultural d’interès nacional. L’any 
1981, la torre fou adquirida per la Generalitat i 
l’Ajuntament a fi de possibilitar l’ampliació del 
Museu Dalí, situat a la part de darrere. Entre els 
anys 1980-1985 Jordi Bonet Armengol i Enric 
Fita treballen en el projecte d’adaptació per 
serveis de la Torre Galatea. 
Va ser residència de Salvador Dalí des de l’oc-
tubre de 1984. Dalí va voler canviar-ne el nom 
pel de Torre Galatea en homenatge a Gala, la 
seva dona i musa, i en va transformar l’aspecte 
general amb colors vius, pans i ous a la façana.
El Museu del Joguet de Catalunya a Figueres es 
va inaugurar l’any 1982 a les dependències de 
l’antic Hotel París (antiga casa pairal del baró de 
Terrades, de l’any 1767) a la Rambla de Figueres. 
Al Museu hi ha el Centre de Documentació i 
de recerca sobre els jocs i els joguets, l’auditori 
Brossa-Frègoli i un espai per a activitats a l’aire 
lliure: el Terrat del Museu.
L’any 1999 fou guardonat amb el Premi Naci-
onal de Cultura Popular concedit per la Gene-
ralitat de Catalunya, i el 2007 amb la Creu de 
Sant Jordi.

›› GASTronoMIA
Per fer-te més fàcil la tasca d’identificar els pro-
ductes empordanesos de debò, els autèntics, va 
néixer la marca de garantia Productes de l’Em-
pordà. Tots els productes adherits a la marca 
han d’estar produïts o elaborats com mana 
la tradició empordanesa, han de complir un 
reglament de control de qualitat i han d’haver 
estat elaborats, transformats i envasats a l’Alt 
Empordà o al Baix Empordà. Descobreix els 
productes típics de l’Empordà, elaborats com 
mana la tradició i a punt per formar part del 
rebost. Arròs de Pals, botifarra dolça, bunyols 
de l’Empordà, ceba de Figueres, gamba de 
Palamós, mongetes petites, poma farcida de 
Vilabertran i mató de Siurana. Aquests són els 
productes essencials si visites Figueres i que no 
pots deixar de comprar o tastar en els nom-
brosos restaurants de la ciutat.

CoM PoTS ArrIBAr-HI
Està ben comunicada perquè, gràcies a la seva 
situació, des de Figueres es pot anar a la platja, 
a la muntanya o travessar la frontera franco-
espanyola en un interval no superior a la mitja 
hora. Les principals vies de comunicació són la 
línia ferroviària de Barcelona a Portbou, i la línia 
que connecta des de París fins a Figueres amb 
la xarxa de tren d’alta velocitat, l’autopista AP-7 
de Barcelona a la Jonquera, la carretera N-II de 
Barcelona a França i d’altres vies secundàries. ●
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L
’estiu  és el moment perfecte per pas-
sar-se a les xancletes, però saps que 
també és el moment adequat per 
adaptar la teva dieta? Estar a l’aire lliure 

amb més freqüència i suar porta el risc de des-
hidratar-nos i tenir deficiències de vitamines i 
minerals. La solució senzilla és incorporar els 
bàsics de l’estiu.

FruITES D’ESTIu   
L’estiu és una època en què tenim una gran 
varietat de fruites de temporada, que són 
refrescants i de colors vius. Quin goig fan les 
prestatgeries de les nostres botigues a l’estiu! 
El grau d’intensitat del color de les fruites 
indica el seu efecte antioxidant.
·  Fruits vermells: les maduixes són les pri-

meres a arribar, seguides de les cireres. Un 
mes més tard arriben els nabius, els gerds 
i ja en ple agost arriben les mores. Totes 
aquestes fruites són destacables pel seu 
poder antioxidant, arran dels seus pigments 
de color vermell intens, que ajuda el nostre 
sistema immunitari. També són riques en 
vitamina C. 

·  Albercocs: els albercocs estan disponibles 
tot l’estiu, fins al mes de setembre. Són rics 
en potassi i, pel seu color groc i taronja, con-
tenen carotens, que es convertiran en vita-
mina A.

·  Préssecs i nectarines: els préssecs i nec-
tarines porten vitamina C, especialment les 
nectarines, i també tenen molts carotens.

·  Meló i síndria: el meló i la síndria ens refres-
quen tot l’estiu. Tots dos són rics en aigua i 
contenen potassi i antioxidants.

·  Prunes: al juny arriben les prunes. En tenim 
de color vermell, groc i morat. Són una font 

important de fibra reguladora del trànsit 
intestinal. També són riques en potassi. Les 
morades, en particular, contenen uns pig-
ments anomenats antocianines que tenen un 
alt poder antioxidant i antisèptic.

un Món D’AMAnIDES
Les amanides són recomanables durant totes 
les estacions de l’any, però ens venen encara 
més de gust quan fa calor, oi? Les amanides 
són ràpides de fer i ens aporten hidratació. 
Pots fer amanides més simples o més com-
pletes, depenent del que et vingui de gust. 
Pots fer servir alguns dels aliments següents a 
la teva amanida i anar variant:
·  verdures: enciams, escarola, endívies, espi-

nacs, pebrots, ceba, cogombres, tomàquets, 
carbassó, raves…

·  Fruita: amanida de síndria, amanida amb 
préssec, maduixes, nabius… de possibilitats 
n’hi ha mil!

·  Fruita seca i llavors: sempre és una bona 
opció afegir un grapat de nous, llavors de 
sèsam o pipes de gira-sol a la teva amanida.

·  llegums: el tradicional empedrat és un 
exemple d’amanida de llegums. Les ama-
nides de llenties també són molt bones.

·  Cereals: amanida de pasta, de patata, amb 
cuscús… les opcions són moltes i variades.

·  ingredients proteínics: daus de formatge 
(tradicional o una versió vegana), de tofu o 
tempeh.

·  i no et deixis la salsa! Pot ser una vinagreta 
simple o una salsa cremosa a base d’alvocat 
o mostassa, per exemple. ●

 Preparació
Posa el bulgur a l’olla i cuina’l durant  
7 minuts (2 porcions d’aigua per 1 por-
ció de bulgur). Quan ja estigui cuit, dei-
xa’l reposar sense tapa, per tal que es 
refredi una mica.

Talla a daus molt petits el cogombre i 
posa’l en un bol.

Talla a daus molt petits els tomàquets, 
posa’ls en un bol amb paper de cuina 
per tal que absorbeixi l’aigua. Deixa’ls 
reposar uns 10 minuts i retira el paper 
de cuina.

Mentrestant, talla el julivert, el cibulet i 
la menta a trossos molt petits. Si tens un 
processador d’aliments el pots fer servir 
per anar més ràpid.

Talla l’all també a trossos molt petits.

Posa tots els ingredients que has prepa-
rat fins ara en un mateix bol. Afegeix-hi 
el suc d’una llimona, l’oli d’oliva i la sal. 
Deixa reposar-ho tot fins que el bulgur 
estigui a temperatura ambient.

 1/2 tassa de bulgur 

 1 llimona (suc)

 1 gra d’all

 1/3 tassa de julivert (20 g)

 1/2 tassa de cibulet

 1 grapat de menta

 2 tomàquets mitjans

 1 cogombre

 1/2 tassa d’oli d’oliva verge

 sal

  Ingredients (per a 3-4 persones)

Amanida tabulé 
mediterrània

Com ens cuidem 
a l'estiu
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Com et dius?
29 DE JuLIoL   Marta Marta
M

arta és un nom per a nena d’origen 
arameu que significa ‘senyora’. 
Marta de Betània va ser una dona 
que apareix a la Bíblia com la ger-

mana de Llàtzer i Maria. Casa seva estava situada 
a prop de Jerusalem, on Jesús es va allotjar 
diverses vegades. Es considera santa Marta la 
patrona dels cuiners, dels hotelers i dels empleats 
domèstics. El nom de Marta és conegut a tot el 
món gràcies a la tradició bíblica.
La senzillesa del nom i l’emotivitat que desprèn 
en fan un dels més populars i resulta adequat 
per destacar la bellesa de qualsevol nena. En 
anglès és Martha i en rus, Marsha. En català i 
euskera i castellà el nom és igual i és Marta sense 
diferenciar-se en cap d'ells.

››  ESGLÉSIA DE SANTA MARTA  
I CURIOSITAT

L’Església de l’Assumpció de la Vila Joiosa és una 
de les tres esglésies fortalesa de la província d’Ala-
cant. Es va construir amb les muralles, a mitjan 
segle XVI. Té poques finestres, una sola nau i 
capelles entre contraforts. Tot això és típic del 
gòtic llevantí. Al segle XVIII hi van afegir les cape-

lles majors de la Puríssima i de la Comunió. Acull 
la imatge de la patrona, santa Marta. A la imatge 
tàctil de la façana hi ha la porta principal, d’estil 
barroc classicista molt senzill, que també s’hi va 
afegir al segle XVIII. Té dues columnes a cada 
costat i un frontó trencat per una fornícula amb la 
imatge de santa Maria. Segons un registre nota-
rial, que es pot llegir a la Capella de Santa Marta, 

el 8 de maig de 1653 la imatge de la patrona, 
santa Marta, plorava d’alegria a les onze del matí 
alhora que a Madrid el rei Felip II signava l’au-
torització de la construcció del pantà de Relleu, 
embassament que posaria fi als problemes de 
sequera que patia la població alacantina.
Aquest miracle de santa Marta va ser la reafir-
mació del seu patronatge i el motiu de celebració 
de diferents actes lúdics i festius en aquesta data. 
Així, actualment, el dissabte més pròxim al 8 de 
maig la Vila Joiosa es vesteix de gala per honrar la 
seva patrona. Les companyies festeres (grups de 
festers) es reuneixen en els seus recintes festius, 
en restaurants o llocs reservats per a aquest dia, i 
comparteixen una jornada de convivència similar 
a la d’un dia de les Festes patronals de Moros i 
Cristians (del 24 al 31 de juliol): bona gastro-
nomia, música i molta festa.
L’acte central és l’ofrena Floral a santa Marta. Una 
cita en la qual participen milers de festers i veïns 
de la ciutat amb roba tradicional, vestits de vila-
tans dels segles XVIII i XIX. La varietat i els colors 
dels vestits, la vistositat dels ornaments florals i la 
felicitat que transmeten els vilers i les vileres en 
fan una actuació molt emotiva i única. ●

La llegenda
la llegenda diu que, després de la mort de Jesús, santa Marta va viatjar des de la seva terra a Marsella, i fa 
més versemblant la història que situa després el bisbe Voragine a la regió del Roine, on es parla d’un drac, 
habitant d’un bosc entre Arle i Avinyó, “de cos més gruixut que el d’un bou i més llarg que el d’un cavall, 
barreja d’animal terrestre i de peix, amb costats coberts de cuirasses, la boca amb dents tallants com espases 
i esmolades com banyes”. 
El monstre del qual parla la llegenda va ser domesticat per santa Marta. Nerluc, o sigui llac negre, comença 
a denominar-se Tarascó, que era com els camperols van anomenar el monstre. El drac, totalment amansat 
i cavalcat per santa Marta, va quedar com a motiu iconogràfic perfecte i significatiu al qual podien recórrer 
cada any els inventors i fabricants de monstres per representar el mal, vençut i sotmès pel bé. D’aquesta 
manera, i particularment per acompanyar la processó del Corpus Christi, sobre el Tarascó se situava sempre 
una figura femenina, que va anar perdent a poc a poc les seves qualitats inicials per passar a ser amb el temps 
una personificació que es movia i accionava durant tota la processó, i que constituïa, juntament amb el drac 
domesticat, un dels atractius preferits del públic. l’atracció es basava en dos principis: l’estètica i la sorpresa. 
l’estètica tenia molt a veure amb la moda i es reflectia tant en els vestits que portaven els personatges que 
anaven a llom del monstre com a la seva figura. la sorpresa rau en el fet que sortia de la gola de l’animal, 
que podien ser coets o el braç d’una de les persones que anaven a l’interior de l’artifici i que treia el cap ràpid 
i arterament per arrabassar i engolir les gorres dels rústics que, entre desprevinguts i estorats, contemplaven 
el pas del seguici.
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Tots aquells residus que no puguis dipositar als contenidors o als cubells del porta 
a porta, cap a la deixalleria fixa o mòbil o posa’t en contacte amb el teu Ajuntament 
perquè te’ls vinguin a recollir i se’ls pugui donar la destinació més adequada per 
reaprofitar-los.

No reciclem prou, no separem bé els residus… això és un desastre…

Però el canvi és possible. I ja ha començat!
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E
l El centre tecnològic Eurecat Manresa 
va presentar a Expoquimia noves tec-
nologies de reciclatge avançat de 
materials plàstics que permeten re-

cuperar-los per fabricar nous productes, i 
contribuir així a la implementació de models 
d’economia circular al sector i a la descarbo-
nització de la indústria.   
Amb aquestes tecnologies, Eurecat acosta a 
les empreses solucions innovadores per trans-
formar els residus plàstics en noves matè- 
ries primeres per produir materials polimèrics 
amb menys petjada de carboni, mitjançant 
processos químics per a la valoració de resi-
dus. 
Com assenyala la cap de la Línia de Residus 
i Economia Circular de la Unitat de residus, 
Energia i Impacte Ambiental d’Eurecat, 
Sandra Meca, “els nous processos de reci-
clatge avançat o químic de plàstics tindran un 
paper clau per assolir els objectius de reci-
clatge de plàstics establerts per la Comissió 
Europea”.
Les solucions desenvolupades pel centre tec-
nològic creen, en sinergia amb les empreses, 
nous processos de reciclatge de plàstics que 
permeten valorar-los materialment, i obtenir 
matèries primeres que es poden utilitzar en 
la síntesi de polímers o altres tipus de pro-
ductes. 
“Aquests processos, juntament amb la mo-
dificació de l’origen de la matèria primera, 
permetran mantenir l’ús de matèries polimè-
riques, necessàries en la nostra economia, 

eliminant els impactes negatius”, remarca 
el director de la Unitat de residus, Energia 
i Impacte Ambiental d’Eurecat, Frederic 
Clarens.
Així mateix, l’ús de les tecnologies de reci-
clatge avançat o químic “permet gestionar 
plàstics que actualment no es poden reciclar 
mecànicament, reciclar l’espuma de polies-
tirè, transformar el poliestirè en la seva forma 
original d’estirè que es pot reutilitzar i obtenir 
plàstics reciclats d’alt rendiment amb propie-
tats similars al plàstic nou, que són aptes per a 

aliments i productes mèdics o farmacèutics”, 
detalla el responsable de Desenvolupament 
de Negoci del sector químic d’Eurecat, Pablo 
ramos. 
“Les solucions tecnològiques que oferim faci-
liten a les empreses la seva transformació cap 
a l’economia circular i verda, perquè puguin 
reduir el seu impacte ambiental com demana 
la societat i complir els objectius de la Unió 
Europea que vol arribar al reciclatge i reuti-
lització del cent per cent dels residus plàstics 
l’any 2050”, explica. ●

Millorem i incrementem 
la competitivitat, el progrés 
i la capacitació tecnològica 

d’empreses i altres organismes, 
mitjançant projectes conjunts, 

serveis tecnològics avançats 
i la transferència 

de tecnologia.

Plaça de la Ciència, 2  ·  08243 Manresa (BCN)  ·  Tel. 93 877 73 73  ·  www.eurecat.org

anunci Festa major 05 190 x 60 mm.indd   1 16/9/19   13:30

Exploren el reciclatge avançat de materials 
plàstics per a la fabricació de nous productes





Cultura i Informació · FREQüènCIa · Juliol 2023

 30

/// FArMÀCiA DE guÀrDiA ///

JuLIoL

 4 Dimarts 5 Dimecres PAviA Crtra. de Cardona, 19 938725517

 5 Dimecres 6 Dijous PlAnAS Guimerà, 23 938721505

 6 Dijous 7 Divendres BuXÓ Passeig Pere iii, 55 938773080

 7 Divendres 8 Dissabte PrADEll, JorDi Sant Josep, 54 938770018

 8 Dissabte 9 Diumenge roS Passeig Pere III, 73 938730157

 9 Diumenge 10 Dilluns SolÉ Plaça Major, 12 938720742

 10 Dilluns 11 Dimarts SAlA Sant Miquel, 10 938721767

 11 Dimarts 12 Dimecres SErArolS, Mª DolorS Gr. La Balconada, local 15 
938743957

 12 Dimecres 13 Dijous SErArolS, SÍlviA Sant Maurici, 53 (cantonada oms i 
de Prat) 938776618

 13 Dijous 14 Divendres SuBirATS Saclosa, 31 938750160

 14 Divendres 15 Dissabte TrAPÉ Sobrerroca, 40 938722180

 15 Dissabte 16 Diumenge TruJillo Av. Bases de Manresa, 66 938746555

 16 Diumenge 17 Dilluns vinTrÓ Ferrer Vidal bloc E (Avecrem) 938750598

 17 Dilluns 18 Dimarts FEliu Ctra. de Santpedor, 228 (La Parada) 938784040

 18 Dimarts 19 Dimecres AliEr infants, 2 938721984

 19 Dimecres 20 Dijous ArroYo Plaça Sant Ignasi, 13 (Escodines) 938721389

 20 Dijous 21 Divendres gArZon Font dels Capellans, torre 10 938747800

 21 Divendres 22 Dissabte BonSFillS Balmes, 41 (cantonada Abat oliba) 
938730133

 22 Dissabte 23 Diumenge Cogul Av. Joncadella, s/n 938762679

 23 Diumenge 24 Dilluns riu Born, 30 938721359

 24 Dilluns 25 Dimarts CoMAS, TErESA Plaça Clavé, 1 938721323

 25 Dimarts 26 Dimecres CuCurull-AnguErA Passeig Pere III, 1 938768029

 26 Dimecres 27 Dijous ESTEvE Plana de l'om, 4 938720509

 27 Dijous 28 Divendres FArrÉ Barcelona, 1 938731848

 28 Divendres 29 Dissabte grAu Ctra. de Vic, 59 938772987

 29 Dissabte 30 Diumenge MASSAnEDA Sant Cristòfol, 37 938773494

 30 Diumenge 31 Dilluns MAYor Carrasco i Formiguera, 25 938730154

 31 Dilluns 1 Dimarts MorEno Ctra. del Pont de Vilomara, 104 938730192

/// EL CInEMA rECoMAnA ///

Vine al cinema, Vine a...

Consulteu la cartellera a 

www.cinesbagescentre.com

 THE BLACk DEMon

Temàtica: Terror
Director: Adrian Grunberg
Argument: Mentre Paul Sturges  
(Josh Lucas) se’n va de vacances  
a Badia Blava amb la seva família,  
des de les profunditats del mar  
s’eleva un enorme megalodon  
conegut només pel seu nom:  
El Dimoni Negre.

  MISIón IMPoSIBLE:  
SEnTEnCIA MorTAL - Part 1 

Temàtica: Aventura i misteri
Director: Christopher Mcquarrie
Argument: Setena entrega d’aquesta 
sèrie de films en què el moviment 
i el ritme vertiginós són la constant; 
una pel·lícula que procura portar 
entreteniment i sobretot grans
efectes especials.

938 720 205 · publi@els40.com

FREQÜÈNCIA
Anuncia’t al 



Per aquest estiu que ja ha començat la gra-
ella de La Xarxa de Televisions Locals de 
Catalunya es renova i així comptarem amb 
nous programes a partir del 17 de juliol.

Quina vellesa, de TV Vallès-Sabadell i Canal 
Taronja TV, amb la segona temporada d’aquest 
programa en què persones de més de 65 anys 
opinen sobre diversos temes de la vida i com-
parteixen amb molt d’humor la seva experiència.

La diada en 60 minuts. Nova temporada del 
programa resum de la diada castellera.

…I bona lletra amb una mirada general a l’ac-
tualitat. 

Paisatges encreuats, el programa que dona a 
conèixer els diferents actors i agents de la cultura 
patrimonial festiva, repassant les festes populars 
i tradicionals més importants del calendari. 

Orquestra’t amb l’OJD, el programa amb el 
qual l’orquestra Simfònica Julià Carbonell vol 
apropar la música clàssica a la ciutadania.

Gaudeix de la festa, espai divulgatiu de cultura 
popular i patrimoni festiu.

Aventurístic, amb una nova temporada cen-
trada en la pràctica d’esports i activitats a l’aire 
lliure que es poden fer arreu de Catalunya.

Impuls analitza l’actualitat econòmica en un 
context de complexitat amb el propòsit d’apro-
par-la a la ciutadania, donar suport als empre-
nedors, conèixer la realitat de l’àmbit local i 
potenciar la sostenibilitat.

Teló de fons, dedicat a les arts escèniques, 
comprèn dansa, teatre, música i circ i tot allò 
que se surt de les classificacions més tradi- 
cionals.

Torna-la a tocar, Sam!, que repassa les 
estrenes de cinema del cap de setmana, reco-
mana pel·lícules per veure a casa i llibres rela- 
cionats amb el cine i altres curiositats. 

Caminant per Catalunya, nova temporada 
del programa d’excursions per tot el territori 
català.

Patrimoni de llegenda, programa divulgatiu 
vinculat al patrimoni material i immaterial de 
Catalunya i la seva rondallística.   

Converses Conneticat, que obre la porta a 
l’estiu quan la vida transcorre més lentament 
i s’atura a conversar amb personatges vinculats 
al món de la cultura.

El pla perfecte recollirà les activitats més des-
tacades que hauran passat durant el cap de set-
mana a la població on divendres s’haurà fet el 
programa en directe.

Converses, espai d’entrevistes protagonitzat 
per diferents personalitats de rellevància. 

Converses zeta, espai per a adolescents i 
joves. ● 
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Programació d'estiu a Canal Taronja TV
torna Quina vellesa en la seva segona temporada amb miki rial i elisabeth carnissé

HORA DILLUNS DIMARTS DIMECRES DIJOUS DIVENDRES

6:30 - 7:00 INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA

7:00 - 9:00 NEX MATÍ NEX MATÍ NEX MATÍ NEX MATÍ NEX MATÍ

9:00 - 11:00 FET A MIDA FET A MIDA FET A MIDA FET A MIDA FET A MIDA

11:00 - 11:30 DE TOT I MÉS TERRA DE PA
COM MÉS SEREM IMPACTES ÍNTIM

11:30 - 12:00 BO, SA, D’AQUÍ LA CLAU DE LA NOSTRA HISTÒRIA

12:00 - 12:30 AVENTURÍSTIC TARGETA TARONJA MOLT PERSONAL TOTS SOM EUROPA / ENTRE NOS. MONROE &  
McCARTNEY12:30 - 13:00 TORNA-LA A TOCAR SAM DE TOT I MÉS MOLA WORLD ESPAIS DE SAÓ FONDA

13:00 - 14:00 BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE

14:00 - 14:30 INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA

14:30 - 15:30 LA PORTERIA LA PORTERIA LA PORTERIA LA PORTERIA LA PORTERIA

15:30 - 16:30 BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE

16:30 - 18:30 FET A MIDA FET A MIDA FET A MIDA FET A MIDA FET A MIDA

18:30 - 19:00 TERRA DE PA PAISATGES ENCREUATS iMPULS AVENTURÍSTIC TELÓ DE FONS

19:00 - 19:30 TORN DE TARDA TORN DE TARDA TORN DE TARDA TORN DE TARDA TORN DE TARDA

19:30 - 20:00 180 GRAUS 180 GRAUS 180 GRAUS 180 GRAUS 180 GRAUS

20:00 - 20:30 INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA

20:30 - 21:00 TARGETA TARONJA MOLT PERSONAL TOTS SOM EUROPA / ENTRE NOS. ENERGIA BO, SA, D’AQUÍ

21:00 - 21:30 TORN DE TARDA TORN DE TARDA TORN DE TARDA TORN DE TARDA TORN DE TARDA

21:30 - 22:00 INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA

22:00 - 23:00 BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE

23:00 - 23:30 TARGETA TARONJA MOLT PERSONAL TOTS SOM EUROPA / ENTRE NOS. ENERGIA
HO FEM POSSIBLE

23:30 - 00:00 DE TOT I MÉS AVENTURÍSTIC TELÓ DE FONS IMPULS

00:00 - 00:30 INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA

Viu l’estiu a Canal Taronja



Del 17 al 22 de juliol de 2023

del Bages

Festa del

Del 17 al 22 de juliol
Setmana del tomàquet
Jornades, conferències, activitats gastronòmiques, visites a explotacions...

Dissabte, 22 de juliol al matí
Mercat del tomàquet al passeig de Pere III  
(davant del Casino)
Amb el pa i la farina com a productes convidats

Més informació a www.festadeltomaquet.cat

Comissió organitzadora:


